
اسحـق ارزانـی

خبری خوش برای برخورداری صادرکنندگان 
از معافیت مالیاتی

گروه اقتصادی - کارگروه بازگشــت ارز صادرات ضوابط جدیدی برای 
برخورداری صادرکنندگان از محل ورود موقت کالا از معافیت های مالیاتی اعلام 
کرد. بر این اساس برای عدم قصور صادرکنندگان از محل ورود موقت در ایفای 
تعدات ارزی برای بهره مندی از معافیت مالیاتی مقرر شد درخواست متقاضیانی 
که ظرف مدت دو ماه پس از ابلاغیه این مصوبه در دبیرخانه سازمان توسعه تجارت 
ثبت و جهت بررسی زمان تحویل مستندات در تاریخ های اولیه به گمرک ایران 
ارسال شود تا چنانچه مغایرتی در تاریخ مستندات ارایه شده با تاریخ اولیه وجود 
داشــته باشد، گمرک نسبت به بررســی و اعلام آن ظرف مدت ۱۰ روز کاری به 
سازمان توسعه تجارت اقدام کند. همچنین با توجه به موضوع بند )ک( تبصره ۹ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مبنی بر میزان تعهدات ارزی صادرات فرش دستباف و 
صنایع دستی به ارزش مواد اولیه مصرف شده، بانک مرکزی موظف است تعهدات 
ارزی حاصــل از صادرات کالاهــای مذکور را به میزان ارزش مواد اولیه اعلامی 
توســط وزیر صنعت، معدن و تجارت به عنوان دستگاه متولی تولید و صادرات 
اعمال کند. قانون یاد شده صرفا مشمول پروانه های صادراتی سال ۱۴۰۲ است. 
بر اساس درخواست وزارت جهاد کشاورزی نیز مهلت برگشت ارز پروانه های 
صادراتی ایجاد شده از اول مهر ۱۴۰۲ تا ۲۹ اسفند ۱۴۰۲ )تعرفه های کالایی سیب 
زمینی ســیب و پرتقال( از چهار ماه به هشت ماه افزایش یافت و ضروری است 

وزارت جهاد کشاورزی تعرفه های یاد شده را به بانک مرکزی اعلام کند.
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اقتصادی

گروه اقتصــادی -  نرخ دلار در 
بــازار آزاد ارز تهران پس از جهش به 
کانــال ۵۹ هزار تومانــی در روز های 
گذشته )پنج روز قبل(، از ابتدای هفته، 
روند نزولی را به ثبت رســانده است؛ 
تا جایی که در میانه روز )یکشــنبه ۱۵ 
بهمن ماه ۱۴۰۲( قیمت هر اســکناس 
دلار آمریــکا در بــازار آزاد به حدود 
۵۵۶۰۰ تومــان و در ادامه به ۵۵ هزار 
تومان رســیده است که نشان از ریزش 
۴ هزار تومانی نسبت به قله قیمتی هفته 

قبل دارد.
این در شــرایطی اســت که طی 
هفته هــای اخیر، افزایــش تنش های 
منطقه و ریسک های سیاسی، مهم ترین 
دلیل در شکل گیری فضای هیجانی و 
انتظاری در بازار ارز بود و کارشناسان 
اقتصادی تاکید داشتند با فروکش کردن 
التهابات غیراقتصادی و کاهش تنش ها 
در منطقه، شاخص ارزی به روند قبلی 

بازخواهد گشت.
صمد حســن زاده، رئیس جدید 
اتاق بازرگانی ایران نیز در گفت وگویی 
با اشــاره به نوسانات اخیر در بازار ارز 
اظهار کرده بود: عده ای از دشــمنان در 
تلاش هستند با انتشار اخبار نادرست 
در اقتصاد ایران و بازارهای مالی، التهاب 

ایجاد کنند، افزایش قیمت ارز و طلا در 
روزهای گذشته نیز به همین دلیل بود  
و نباید برای این التهابات در بازارهای 
ایــران دنبال دلیل علمــی و اقتصادی 
گشــت. وی افزود: تدابیر دولتمردان و 
بانک مرکزی به زودی تاثیر خود را در 
بازار ارز نشان خواهد داد و قیمت ها به 
محدوده هفته های گذشته بازمی گردد، 
در همیــن چند روز اخیر نیز  شــاهد 

کاهش قیمت ها بوده ایم.
۶۳ درصد حواله های دلار مشتری 

نداشت
 روز شــنبه، چهاردهم بهمن ماه 
۱۴۰۲ در معامــلات ســامانه نیما، در 
مجموع معادل ۳۶۴ میلیون و ۶۰۰ هزار 
دلار حواله ارزی عرضه که از این میزان 
۱۳۵ میلیــون و ۵۰۰ هزار دلار آن معاله 
شد. به این ترتیب، حدود ۶۳ درصد از 
مجموع حواله های ارزی عرضه شده 
در ســامانه نیما، یعنی ۲۲۹.۱ میلیون  
دلار مشتری نداشت و فقط ۳۷ درصد 

حواله های عرضه شده معامله شد.
فرزین از دلایل کاهش نرخ ارز و 

برنامه مهم بانک مرکزی گفت
 رئیــس کل بانک مرکــزی در 
جلسه شــورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی گفت: ســال گذشته 
شاهد نوسانات شدید نرخ ارز بودیم و 
سیاست های مختلفی را اعمال کردیم تا 

نوسانات را به حداقل برسانیم و مرکز 
مبادله بر همین اســاس تاسیس شد و 
عمده عرضــه و تقاضا در مرکز مبادله 

از سوی تولیدکنندگان است؛ بنابراین، 
تاکنــون ۵۹ میلیــارد دلار ارز در مرکز 
مبادله تامین شده که ۶۰ درصد بیشتر از 

متوسط چهار سال گذشته است و ۱۰ 
درصد نسبت به دوره مشابه سال گذشته 

افزایش پیدا کرده است.

فرزیــن افزود: در خصوص نرخ 
هم هرچند بازار غیررســمی بیشتر به 
بازار دارایی ها علامت می دهد، متاسفانه 
به دلیل تلاطمات سیاسی در ماه گذشته، 
نوساناتی داشتیم و همانطور که گفتیم، 
با آرام شدن هیجانات سیاسی، نرخ ارز 
کاهش می یابد، در روز های گذشــته 

شاهد روند کاهشی نرخ ارز بودیم.
وی اضافه کرد: در بانک مرکزی 
تلاش کرده ایم نرخ ارز را در محدوده ای 
در بازار غیررســمی تثبیت و در مرکز 
مبادله نیز با یک نرخ شناور آن را تثبیت 
کنیم تا نیاز های وارداتی کشور از طریق 

مرکز مبادله تامین شود.
رئیــس کل بانک مرکــزی ابراز 
داشــت: در حوزه سیاست های بانکی 
طبیعی است برای کنترل ارز باید ریال را 
نیز کنترل کنیم؛ بنابراین، در چارچوب 
سیاست های تثبیت، یکی از سیاست ها 
رساندن نرخ رشد نقدینگی به نرخ ۲۵ 

درصدی بود.
فرزیــن اضافه کرد: بــا ثبات در 
متغیر هــای اقتصــاد کلان، تجار هم 
می توانند در این شــرایط بهتر فعالیت 

کننــد. برای ایجاد ثبــات اقتصادی از 
ابزار هــای لازم نیــز در بازار پول و ارز 
اســتفاده می کنیم و تصمیــم داریم به 
زودی ارز بازار ســلف یا همان فروارد 
را در مرکــز مبادله ایجاد کنیم و از این 
طریــق ارز را پیش فــروش می کنیم. 
سعی می کنیم در ابتدا با حداقل یک ماه 
شروع کنیم و سپس دوره پیش فروش 

را طولانی تر می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح 
کرد: از ابتدای سال تاکنون فاصله زمانی 
تامین ارز کاهش پیدا کرده اســت، اما 
همچنان تا حدی بی نظمی وجود دارد، 
ولی بخشی از این بی نظمی اختلالاتی 
در عرصه تجارت و عدم نظم این حوزه 
است. فرزین گفت: نرخی که کانال ها 
ارائه می دهند نرخ واقعی ارز در کشور 
نیســت، بلکه نرخ پولشویی و قاچاق 
است که در این کانال ها معامله می شود.
رئیس کل بانــک مرکزی عنوان 
کرد: نرخ ارز کشــور نرخی است که 
اعلام می کنیم و حاضریم آن را بپردازیم 
و تامین ارز را نسبت به سال گذشته ۱۰ 
درصد بیشتر کرده ایم و همچنین نسبت 

به چهار سال گذشته ۶۰ درصد بیشتر 
تامین ارز کرده ایم.

وی اضافــه کرد: نرخ مرکز مبادله 
بر اســاس توافق شــکل می گیرد. در 
خصــوص برخی خشــکباری ها و 
کالا هــای صادراتی توافــق کرده ایم 
 ETS کــه حتی بــا نرخی بالاتــر از
خریداری کنیم. نرخی که تا پریروز ۵۹ 
تومان بوده، اما ۵۵ تومان شده، نرخ ارز 

کشور نیست.
فرزین بیان داشت: برای حمایت 
از صــادرات از روش هــای مختلفی 
اســتفاده می کنیم و حتی راهکار هایی 
مانند توافق صادرات در برابر واردات 

نیز وجود دارد.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح 
کرد: بــرای ایجاد اطمینــان خاطر در 
حوزه نوســانات نرخ ارز از ابزار سلف 
و ابزار های دیگر در مرکز مبادله استفاده 
می کنیم. در گذشــته بیشتر نیاز کشور 
درهــم بود و ســعی کرده ایم یوان را با 
درهم ســواپ کنیم و امــروزه میزان 
عرضــه درهم و یورو بیشــتر از میزان 

تقاضاست.

گروه اقتصــادی - معاون امور 
باغبانی وزارت جهاد کشاورزی از تولید 
سالانه ۴ میلیون تن محصول گلخانه ای 
کیفــی در کشــور خبــر داد و گفت: 
گلخانه های مدرن ایران با گلخانه های 
مدرن اروپایــی نه تنها برابری بلکه در 

مواردی برتری دارد.
»محمد مهدی برومندی« درباره 
افتتاح بزرگترین گلخانه کشور در استان 
زنجان افزود: در حوزه باغبانی یکی از 
برنامه های مهم براساس برنامه های مقام 
عالی وزارت و دولت سیزدهم توسعه 
گلخانه ها در کشــور اســت که برای 
تجاری سازی و کیفی سازی آنها تلاش 

های زیادی شده است.
معاون امور باغبانی وزارت جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: در گذشته برای 
ایجــاد گلخانه ها وابســته به خارج از 
کشور بودیم و حتی سازه های گلخانه 

ای ما از خارج کشــور وارد می شد اما 
اکنون به نقطه ای رسیدیم که به بسیاری 
از کشورهای دنیا و کشورهای همسایه 

در توسعه گلخانه ها کمک می کنیم.
وی اظهارداشــت: امروز حدود ۴ 
میلیون تن تولید محصول گلخانه ای با 
کیفیت داریم که در سبد صادرات کشور 
قــرار دارد و درآمد ارزی خوبی برای ما 
به همراه دارد. برومندی گفت: گلخانه 
بســیار پیشرفته و مدرن با اعتباری بالغ 
بــر ۲ هزار میلیارد تومان با مشــارکت 
بخش خصوصــی و دولت در هیدج 
استان زنجان توسط رییس جمهوری به 
بهره برداری رسید، این گلخانه پیشرفته 
حتی از گلخانه های اروپا پیشــرفته تر 
است گاها با گلخانه های مدرن اروپایی 

برابری می کند و یا برتر از آنها است.
به گفته وی، اکنون گلخانه مدرن 
اســتان زنجان آمادگی تولید سالانه ۱۵ 

هزارتن محصول گلخانه ای را به طور 
کامل برای صادرات دارد.

وی افزود: مگاپروژه های خوبی 
در بخــش باغبانی در حــوزه گلخانه 
ها داریم اکنــون ۲۵ هزارو ۷۰۰ هکتار 
گلخانه در کشور داریم که در استان های 
مختلف در حال اجراست به ترتیب در 
سفرهای رییس جمهوری بهره برداری 

می شوند.
جلوگیری از خام فروشــی 
گیاهــان دارویــی در دســتور 

کاراست
معــاون امــور باغبانــی وزارت 
جهاد کشاورزی درباره توسعه گیاهان 
دارویی گفت: کشور ما در واقع مزیت 

هــای فراوانی در حوزه گیاهان دارویی 
دارد اکنون ۲۳۰۰ گونه گیاه دارویی در 
ایران داریم که در دو تا سه سال اخیر به 
ویژه در دولت سیزدهم توجه ویژه ای 

به گیاهان دارویی شده است.
وی اضافــه کرد: تقریبا ۲۵۱ هزار 
هکتار اراضی کشــور را تحت کشت 
گیاهــان دارویــی داریم و در اســتان 
های مختلف روی این مســئله کار می 
شــود حدود ۴۰۰ هزارتن انواع گیاهان 
دارویی را در کشور در حال تولید است.

برومندی اظهارداشــت: نکته با 
اهمیــت که در دولت ســیزدهم به آن 
توجه شــده جلوگیری از خام فروشی 
گیاهــان دارویی از زعفــران تا دیگر 

محصولات است که در این خصوص 
باید زنجیره های تولید تقویت شود تا 
به سمت ســمت استخراج مواد موثره 
و اســانس هایی که در گیاهان دارویی 
موجود است، برویم. وی تصریح کرد: 
امــروز گردش مالی گیاهان دارویی در 
دنیا حدود ۲۰۰ میلیارد دلار اســت ما 
علیرغم مزیت هــای بالایی که در این 
حــوزه داریم هم به لحاظ تنوع گیاهان 
دارویی و گونه هایی که در ایران اســت 
جــای کار زیادی داریــم. معاون وزیر 
جهاد کشاورزی در امور باغبانی گفت: 
در زمینه اســتخراج اسانس و عصاره 
گیاهان دارویی در گذشته عقب بودیم 
بایــد تلاش کنیم ســهم خوبی در این 

زمینه داشته باشیم در دو تا سه سال اخیر 
دو پالایشگاه گیاهان دارویی در کشور 
داشــتیم. به گفته وی، پالایشگاه جایی 
است که اســانس ها و عصاره گیاهان 
دارویی اســتخراج می شود و این پایه 
بســیاری از مواد غذایی، مواد بهداشتی 
و مواد دارویی است. وی اضافه کرد: با 
توجه به شرایط اقلیمی و تغییر اقلیم که 
گیاهان دارویی کم آب بر هستند و ما از 
کشور خشک و نیمه خشک دنیا هستیم 
باید به سمتی گام برداریم که این گیاهان 
را در کشور توســعه بدهیم و فراورده 
هــای آنها را اســتخراج و صادر کنیم. 
وی اظهارداشت: وزیر جهاد کشاورزی 
برنامه مفصلــی را در این خصوص به 

مجلس شورای اسلامی ارایه داده است 
که در معاونــت امور باغبانی و مجری 
توسعه گیاهان دارویی د رحال اجرای 
برنامه هستیم. برومندی افزود: در همین 
دولت خبرهای خوبی در زمینه تکمیل 
زنجیره های تولیــد گیاهان دارویی و 
توسعه پالایشــگاه ها اتفاق می افتد و 

اخیرا به دنبال مگاپــروژه های خوبی 
در حوزه گیاهان دارویی هســتیم که با 
دستور وزیر جهاد کشاورزی کار را آغاز 
کرده ایم و امیدواریم با مشارکت بخش 
خصوصی بتوانیم در این زمینه با بسیاری 
از کشورهای توسعه یافته در دنیا برابری 

و رقابت داشته باشیم.

رئیس کل بانک مرکزی: نرخی که تا پریروز ۵۹ بوده، اما ۵۵ شده، نرخ ارز کشور نیست؛

بهزودیارزراپیشفروشمیکنیم
مشاهدات میدانی از کف بازار آزاد ارز تهران نشان می دهد، نرخ دلار به ۵۵ هزار تومان رسیده است که نسبت به 

روز های قبل، کاهش معنادار چند هزار تومانی دارد.

گــروه اقتصادی  - رییس اتاق 
ایــران بــا انتقاد از وقفه ۲۰ ســاله در 
برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی 
ایــران و رومانی، گفت: مــراودات 
تجاری ایران و رومانی در سال ۲۰۲۲، 
حدود ۲۵۰ میلیون یورو بوده که بسیار 

کم است.
صمــد حســن زاده رئیس اتاق 
بازرگانی ایران در نشســت مشترک 
با میرلا کارمن گرکو، ســفیر رومانی 
در ایــران، اظهــار کــرد: متأســفانه 
برگزاری آخرین کمیســیون مشترک 
اقتصادی ایران و رومانی به ۲۰ ســال 
قبــل بازمی گــردد. ما انتظــار داریم 
این کمیســیون هر چه ســریع تر در 
تهران برگزار شــود. چرا که برگزاری 
کمیسیون ها و ســمینارهای مشترک 
میان دو کشور بر سطح روابط تجاری 

کشورها، اثر محسوسی دارد.
وی با تأکید بر اینکه اتاق ایران در 
کنــار دولت، همه تلاش خود را برای 
توســعه روابط تجاری میان دو کشور 
انجام خواهــد داد، افزود: قیمت های 
صادراتــی ایــران در بســیاری از 
محصولات تولیدی، بسیار رقابت پذیر 
اســت و در برخــی مــوارد حتی از 
قیمت های چین هم پایین تر است. چرا 
که ایران منابع عظیم مواد اولیه و نیروی 
انســانی با قیمت مناســب در اختیار 
دارد. بنابراین باید تلاش کنیم تا مسیر 
صادرات ایران به رومانی و واردات از 

این کشور هموارتر شود.
رئیس اتاق ایران با اشاره به قدمت 

به کارگیری تکنولوژی و ماشین آلات 
رومانــی در صنایع ایران، گفت: ما در 
اصفهــان، اراک و تبریز خاطره خوبی 
از صنایع رومانی از ۶۰ سال قبل داریم. 
اما با توجه به پیشرفت های تکنولوژی، 
ایــن همکاری ها می تواند به شــکل 
بهتری نســبت به سال های قبل انجام 
شود. به ویژه برای ارتقا ماشین سازی 
تبریز، نیاز به همکاری بیشــتر فعالین 

صنعتی رومانی داریم.
حســن زاده افزود: ایران از نظر 
تکنولوژی های نوین و فناوری به ویژه 
در حــوزه انرژی و نفت و گاز، صنایع 
شیمیایی و داروسازی پیشرفت های 
خوبی داشــته و از انتقــال این دانش 
فنــی به رومانی و دیگر همکاری های 

مشترک استقبال می کند.
وی با اشــاره به برخــورداری 
ایــران از ذخایر معدنی منحصربه فرد 
از جمله سنگ های زینتی و خاک های 
صنعتی، بیان کرد: این حوزه می تواند 
یکی از زمینه های مناســب همکاری 
میان دو کشــور باشد. ایران همچنین 
در حــوزه صنایع غذایی، شــیرینی 
و شــکلات، کفش، چــرم و لباس، 
ریســندگی و بافندگی، قطعه سازی 
برای ماشین آلات و خودرو مزیت های 
خوبی دارد که می تواند زمینه ای برای 

افزایش همکاری ها باشد.
رئیس اتــاق ایران ضمن دعوت 

رسمی از سفیر رومانی برای بازدید از 
ماشین سازی و تراکتورسازی تبریز، از 
رئیس اتاق و هیأت نمایندگان رومانی 
نیــز دعوت کرد تا با ســفر به تهران و 
نشست مشترک با اعضای اتاق ایران 
زمینــه تقویت روابط تجــاری میان 
بخش های خصوصی دو کشور فراهم 

شود.
مرکــز اطلاعــات تجاری 
میان فعالیــن اقتصادی ایران و 

رومانی، تشکیل شود
بر اساس اعلام اتاق ایران، میرلا 
کارمن گرکو، ســفیر رومانی در ایران 
نیــز گفت: فعالیت اتاق ایران و بخش 
خصوصــی نقش قابــل توجهی در 
افزایش سطح همکاری های اقتصادی 

دو کشور دارد.
وی با اشــاره بــه قدمت و عمق 
همکاری های اقتصادی ایران و رومانی 
و زمینه های مشترک همکاری میان دو 
کشور، افزود: سفارت رومانی در ایران 
تمرکز خود را بر تســهیل ارتباطات 
اقتصادی میان بازرگانان دو کشور قرار 
داده است. بازرگانان زیادی در رومانی 
علاقه مند به همکاری بیشتر با بخش 

خصوصی ایران هستند.
کارمن گرکو، با طرح پیشــنهاد 
ایجــاد یک مرکــز اطلاعات تجاری 
میان فعالین اقتصادی ایران و رومانی، 
افزود: ایجاد چنین مرکزی می تواند به 

تسهیل روابط تجار دو کشور و اطلاع 
از آخریــن ظرفیت ها و فرصت های 

همکاری میان آن ها منجر شود.
سفیر رومانی در ایران با تأکید بر 
علاقه مندی رئیس اتاق رومانی برای 
افزایــش روابط با اتــاق ایران، گفت: 
همکاری در حوزه داروســازی برای 
ما قابل توجه است و من علاقه مندی 
ایــران در این زمینــه را به طرف های 
رومانیایــی منتقل خواهــم کرد. اگر 
تمایــل واقعی بــرای افزایش روابط 
وجود داشته باشد، قطعاً راه های انجام 

آن نیز پیدا خواهد شد.
وی با ابراز تأسف از وقفه ایجاد 
شده برای برگزاری کمیسیون مشترک 
اقتصادی دو کشــور، بیان کرد: هر دو 
طرف متقاضی برگزاری این کمیسیون 
هســتند اما دو کشــور به این نتیجه 
رسیدند که بهتر است قبل از برگزاری 
آن پروژه هــای همکاری اقتصادی دو 
کشور به روزرسانی و بازنگری شود. 
این بررســی ها در دو کشور در حال 

انجام است اما کمی زمان بر شده اند.
کارمن گرکو، با اشاره به اولویت 
دو کشور در حمل ونقل و کشاورزی 
میان دو کشــور، گفــت: از هم اکنون 
در اتاق رومانــی کارگروه هایی برای 
آمادگــی بیشــتر برای حضــور در 
کمیسیون مشترک، تشکیل شده است. 
وقفه ۲۰ ساله در برگزاری 

کمیسیون مشــترک اقتصادی 
ایران و رومانی

رییس اتــاق ایران بــا انتقاد از 
وقفه ۲۰ ســاله در برگزاری کمیسیون 
مشــترک اقتصادی ایــران و رومانی، 
گفــت: مــراودات تجــاری ایران و 
رومانی در ســال ۲۰۲۲، حدود ۲۵۰ 

میلیون یورو بوده که بسیار کم است.
صمــد حســن زاده رئیس اتاق 
بازرگانی ایران در نشســت مشترک 
با میرلا کارمن گرکو، ســفیر رومانی 
در ایــران، اظهــار کــرد: متأســفانه 
برگزاری آخرین کمیســیون مشترک 
اقتصادی ایران و رومانی به ۲۰ ســال 
قبــل بازمی گــردد. ما انتظــار داریم 
این کمیســیون هر چه ســریع تر در 
تهران برگزار شــود. چرا که برگزاری 
کمیسیون ها و ســمینارهای مشترک 
میان دو کشور بر سطح روابط تجاری 

کشورها، اثر محسوسی دارد.
وی با تأکید بر اینکه اتاق ایران در 
کنــار دولت، همه تلاش خود را برای 
توســعه روابط تجاری میان دو کشور 
انجام خواهــد داد، افزود: قیمت های 
صادراتــی ایــران در بســیاری از 
محصولات تولیدی، بسیار رقابت پذیر 
اســت و در برخــی مــوارد حتی از 
قیمت های چین هم پایین تر است. چرا 
که ایران منابع عظیم مواد اولیه و نیروی 
انســانی با قیمت مناســب در اختیار 

دارد. بنابراین باید تلاش کنیم تا مسیر 
صادرات ایران به رومانی و واردات از 

این کشور هموارتر شود.
رئیس اتاق ایران با اشاره به قدمت 
به کارگیری تکنولوژی و ماشین آلات 
رومانــی در صنایع ایران، گفت: ما در 
اصفهــان، اراک و تبریز خاطره خوبی 
از صنایع رومانی از ۶۰ سال قبل داریم. 
اما با توجه به پیشرفت های تکنولوژی، 
ایــن همکاری ها می تواند به شــکل 
بهتری نســبت به سال های قبل انجام 
شود. به ویژه برای ارتقا ماشین سازی 
تبریز، نیاز به همکاری بیشــتر فعالین 

صنعتی رومانی داریم.
حســن زاده افزود: ایران از نظر 
تکنولوژی های نوین و فناوری به ویژه 
در حــوزه انرژی و نفت و گاز، صنایع 
شیمیایی و داروسازی پیشرفت های 
خوبی داشــته و از انتقــال این دانش 
فنــی به رومانی و دیگر همکاری های 

مشترک استقبال می کند.
وی با اشــاره به برخــورداری 
ایــران از ذخایر معدنی منحصربه فرد 
از جمله سنگ های زینتی و خاک های 
صنعتی، بیان کرد: این حوزه می تواند 
یکی از زمینه های مناســب همکاری 
میان دو کشــور باشد. ایران همچنین 
در حــوزه صنایع غذایی، شــیرینی 
و شــکلات، کفش، چــرم و لباس، 
ریســندگی و بافندگی، قطعه سازی 

برای ماشین آلات و خودرو مزیت های 
خوبی دارد که می تواند زمینه ای برای 

افزایش همکاری ها باشد.
رئیس اتــاق ایران ضمن دعوت 
رسمی از سفیر رومانی برای بازدید از 
ماشین سازی و تراکتورسازی تبریز، از 
رئیس اتاق و هیأت نمایندگان رومانی 
نیــز دعوت کرد تا با ســفر به تهران و 
نشست مشترک با اعضای اتاق ایران 
زمینــه تقویت روابط تجــاری میان 
بخش های خصوصی دو کشور فراهم 

شود.
مرکــز اطلاعــات تجاری 
میان فعالیــن اقتصادی ایران و 

رومانی، تشکیل شود
بر اساس اعلام اتاق ایران، میرلا 
کارمن گرکو، ســفیر رومانی در ایران 
نیــز گفت: فعالیت اتاق ایران و بخش 
خصوصــی نقش قابــل توجهی در 
افزایش سطح همکاری های اقتصادی 

دو کشور دارد.
وی با اشــاره بــه قدمت و عمق 
همکاری های اقتصادی ایران و رومانی 
و زمینه های مشترک همکاری میان دو 
کشور، افزود: سفارت رومانی در ایران 
تمرکز خود را بر تســهیل ارتباطات 
اقتصادی میان بازرگانان دو کشور قرار 
داده است. بازرگانان زیادی در رومانی 
علاقه مند به همکاری بیشتر با بخش 

خصوصی ایران هستند.

کارمن گرکو، با طرح پیشــنهاد 
ایجــاد یک مرکــز اطلاعات تجاری 
میان فعالین اقتصادی ایران و رومانی، 
افزود: ایجاد چنین مرکزی می تواند به 
تسهیل روابط تجار دو کشور و اطلاع 
از آخریــن ظرفیت ها و فرصت های 

همکاری میان آن ها منجر شود.
سفیر رومانی در ایران با تأکید بر 
علاقه مندی رئیس اتاق رومانی برای 
افزایــش روابط با اتــاق ایران، گفت: 
همکاری در حوزه داروســازی برای 
ما قابل توجه است و من علاقه مندی 
ایــران در این زمینــه را به طرف های 
رومانیایــی منتقل خواهــم کرد. اگر 
تمایــل واقعی بــرای افزایش روابط 
وجود داشته باشد، قطعاً راه های انجام 

آن نیز پیدا خواهد شد.
وی با ابراز تأسف از وقفه ایجاد 
شده برای برگزاری کمیسیون مشترک 
اقتصادی دو کشــور، بیان کرد: هر دو 
طرف متقاضی برگزاری این کمیسیون 
هســتند اما دو کشــور به این نتیجه 
رسیدند که بهتر است قبل از برگزاری 
آن پروژه هــای همکاری اقتصادی دو 
کشور به روزرسانی و بازنگری شود. 
این بررســی ها در دو کشور در حال 

انجام است اما کمی زمان بر شده اند.
کارمن گرکو، با اشاره به اولویت 
دو کشور در حمل ونقل و کشاورزی 
میان دو کشــور، گفــت: از هم اکنون 
در اتاق رومانــی کارگروه هایی برای 
آمادگــی بیشــتر برای حضــور در 
کمیسیون مشترک، تشکیل شده است.

وقفه ۲۰ ساله در برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و رومانی!

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

تولید سالانه ۴ میلیون تن محصول گلخانه ای

برای ایجاد اطمینان خاطر در حوزه نوسانات نرخ ارز از ابزار سلف و ابزار های دیگر در 
مرکز مبادله استفاده می کنیم. در گذشته بیشتر نیاز کشور درهم بود و سعی کرده ایم یوان 
را با درهم سواپ کنیم و امروزه میزان عرضه درهم و یورو بیشتر از میزان تقاضاست.

گــروه اقتصادی -  کارشــناس 
بازارسرمایه گفت: پول های خروجی در 
ماه های پایانی سال وارد صندوق درآمد 
ثبات نمی روند و این اوراق برای جمع 
آوری یکسری سرمایه های سرگردان 
بود که این ســرمایه سرگردان جذب 

بازار ارز و طلا نشوند. 
هابیل خاوری درباره واکنش بازار 
ســرمایه به انتشار گواهی سپرده با نرخ 
ســود ۳۰ درصد و ارتبــاط آن با منفی 
شدن گروه بانکی از هفته گذشته اظهار 
داشت: برای اینکه گفته شود گروه بانکی 
از این اوراق منتفع یا متضرر می شوند، 
باید زمینه و تاریخچه آن مورد بررسی 
قرار بگیرد، این اوراق موضوع جدیدی 
نیســت و تنها درصدهای آن در طول 
سال ها متفاوت بوده و نمی توان ارتباط 
معناداری بین نوســانات این گروه در 
بورس با انتشــار گواهی سپرده خاص 
با نرخ ســود ۳۰ درصد دید و به آن وزن 

داد و گفت منفی شدن گروه های بانکی 
در هفته گذشته به دلیل انتشار این اوراق 
بانکــی بوده  اســت.          اگر بخواهیم 
از جنبه ابعاد کلی بــازار بخواهیم این 
موضوع را بررســی کنیم، می بینیم که 
تقریبا 8۰ درصد نمادهای بازار شرایط 
کامــلا یکســانی دارند هــم از لحاظ 
فاندامنتــال و تحلیل بنیادی و از لحاظ 
تکنیکالی بــر روی نمودار تمام نمادها 

یک شکل شده اند. 
در گروه بانکی هم عمده فعالیت 
شــرکت های بانکی مشخص است و 
اینکه بخواهیم نوسانات این گروه را به 
فروش این اوراق ارتباط دهیم، درست 
نیســت و این اقدام نه اثر مثبت و نه اثر 
منفی بر روی گروه های بانکی نگذاشته  
است. این کارشناس بازارسرمایه گفت:  
البته عده ای بر این باور هســتند که این 
اوراق باعث خروج پول از بازار می شود، 
که معتقدم این هم تحلیل اشتباهی است 

چراکه پول هــای خروجی در ماه های 
پایانی ســال وارد صندوق درآمد ثبات 
نمی روند و این اوراق برای جمع آوری 
یکسری سرمایه های سرگردان بود که 
این ســرمایه سرگردان جذب بازار ارز 

و طلا نشوند.        
وی با اشــاره به انتشار اوراق ویژه 
۳۰ درصدی تاکید کرد: پایان هر سال با 
توجه به مشکلات بودجه ای که دولت 
با آن مواجه است، دست به این اقدامات 
می زنــد و همانطور که گفتــم اوراق 
۳۰ درصدی اساســا موضوع جدیدی 
نیست و دقیقا در سال گذشته در همین 
بازه زمانی که دولت دچار مشــکلات 
بودجه ای بود اوراق ۲۵ درصدی مطرح 
و منتشر شد و اتفاق دیگری که در همین 
تاریخِ دو ماه پایانی در سال گذشته رخ 
داد ایــن بــود که دولت طــرح خرید 
خودروهای وارداتی با آورده اولیه ۵۰۰ 
میلیون تومان را مطرح کرد که آن هم در 

راستای رفع مشکلات منابع بود.    
رییــس بانک مرکــزی چرا 
بدنامی افزایش نرخ ســود تا 3۰ 

درصد را به جان خرید؟
خاوری افزود: امسال هم مطابق با 
همان رویه ســال گذشته اوراق با سود 
جذاب تر ۳۰ درصد منتشــر شده و از 
آنجایی که نرخ بیــن بانکی حدود ۲۳ 
درصد است، نرخ اوراق هم قاعدتا باید 
۲۵ درصد در نظر گرفته می شــد، اما با 
توجه به نوساناتی که در بازار ارز و طلا 
اتفاق رخ داد، رییس بانک مرکزی این 
بدنامی افزایش نرخ سود تا ۳۰ درصد را 
به جان خرید که بتواند با یک تیر دو نشان 
بزند، بطوری که هم سرعت گردش پول 
را در دو ماه پایانی سال در جامعه کنترل 
کند و هم اینکه بتواند نوسان بازارهای 
موازی به ویژه نوسانات بازار ارز و دلار 
را بگیرد که البته توانســت ضرب آن را 
بگیرد. این کارشــناس بازار سرمایه با 

اشاره به استقبال مردم از خرید گواهی 
سپرده ۳۰ درصدی اظهار داشت: شاید 
اســتقبال مردم از ایــن اوراق و گواهی 
ســپرده به دلیل عــدم اطلاعات کافی 
است چرا که نرخ شکست آن ۱۲ درصد 
اســت. مدت زمان قراردادها یک ساله 
است و افراد اگر بخواهند این سپرده را 
آزاد کنند با نرخ ۱۲ درصد با آنها تسویه 
خواهد شد. البته  سود ماهانه با متقاضیان 
۳۰ درصد محاسبه می شود اما اگر زودتر 
از موعد پول را آزاد کنند، نرخ شکست 
۱۲ درصد اســت. هدف بانک مرکزی 
از ایــن اقدام صرفا ایجاد منابع اســت، 
باید توجه داشــت که شعار رییس کل 
بانک مرکزی این است که ضرب تولید 
نقدینگی و رشد نقدینگی را گرفته ایم 
و کاهــش دادیم اما بــرای این اقدام به 
ابزارهایی متوسل شدند که به نرخ سود 

۳۰ درصدی رسمیت می دهند.
خــاوری با بیان اینکه هم نرخ ارز 

و هــم نرخ بهره در ابتــدا در بازارهای 
غیررسمی مطرح می شوند و سپس آن 
را به صورت رسمی اعلام می کنند و با 
این اقدام نرخ سود ۳۰ درصدی رسمی 
شد، گفت: سال گذشته نرخ این اوراق 
۲۵ درصد، نرخ اوراق خزانه اســلامی 
هم حدود ۲۲ درصــد، همچنین نرخ 
بهره بین  بانکی حــدود ۲۱ درصد بود 
و در موبات سازمان بورس به صراحت 
اعلام شــد که وظیفه بانک مرکزی این 
اســت که نرخ بهره بین بانکی را در ۲۰ 
درصد حفظ کند اما بانک مرکزی خلف 
وعده کرد و نرخ سود اوراق اسناد خزانه  
را افزایش داد و مشــخص شد که نرخ 
بهــره در ۲۰ درصد ثابت نمی ماند. الان 
هم وقتی نرخ سود این اوراق ویژه به ۳۰ 
درصد رسیده باید انتظار داشته باشیم که 
نرخ بهره بین بانکی افزایش پیدا کند و به 
دنبال آن نرخ اوراق اسناد خزانه افزایش 

پیدا می کند. 

پشت پرده انتشار گواهی سپرده 3۰ درصدی بانکی چه بود؟
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